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З ЮВІЛЕЄМ НЕЗАЛЕЖНОСТІ! 
• г - ' Ш а н о в н і с л а в у т ч а н и ! Г л и б о к о ш а н о в н і с п і в -

Прийміть найщиріші вітання з нагоди 10-ї річниці незалежності України. в і т ч и з н и к и ! 
Усі ми пишемо і творимо історію, оцінюємо зроблене, визначаємо нові і нові орієнтири. Прийміть найщиріші вітан-
Нехай благословенною буде наша земля і не збіднюється джерело людського добра і натхнення, ня з нагоди 10-ї річниці неза-
Тож у мирному труді поєднаймо руки для щастя, благополуччя, добробуту та нових здобутків в лежності України, 

ім'я усіх поколінь Славутича і всієї України! 
З п о в а г о ю , 

м і с ь к и й г о л о в а В о л о д и м и р У Д О В И Ч Е Н К О 

Ці роки були для нас не-
легкими. Та й попереду ще 
буде багато труднощів сто-
совно розв'язання економіч-
них та соціальних питань, роз-
витку освіти, медицини, куль-
тури, турботи про здоров'я 
нації. І, найголовніше, повер-
нення у серця і душі всіх нас 
віри і надії в розквіт нашої дер-
жави, повноправної її адап-
тації в європейське і світове 
співтовариство. 

Шановні друзі! Нехай це 
світле свято принесе радість 
у кожну оселю, у кожну роди-
ну, у кожне серце. 

З нами Бог і Правда! 
І тому ми переможемо 

труднощі, вирішимо пробле-
ми і буде достаток у кожній 
сім'ї, а прапор блакитного 
неба і золотої ниви будуть 
знати в усьому світі як Прапор 
держави, що символізує де-
мократію, свободу і надійне 
партнерство. 

З п о в а г о ю , 
н а р о д н и й д е п у т а т 

У к р а ї н и Іван К І Р І М О В 

Фирма " Л А Н " проводит сезонную распродажу 
по самым низким ценам в городе 

ЭМАЛЬ П Ф - 1 1 5 белая 7 . 4 8 - 7 . 7 9 

голубая,зеленая,серая, П Ф - 2 6 6 половая7 .10-7 .48 

ЭМАПЬ H U - 1 3 2 белая,голубая,зеленая, 

красная, черная..... 1 2 . 9 8 - 1 3 . 4 2 
МА-15 БЕПИПА 5 . 1 5 - 5 . 3 5 

голубая, зеленая, серая . . . . 4 . 9 9 - 5 . 0 9 

МА-25 половая,сурик........ 4 . 8 8 - 5 . 0 9 
КАРБИД КАПЫ1ИЯ 3 . 0 5 
Э Л Е К Т Р О Д Ы 3 . 0 9 - 3 . 1 9 

М о ю щ и е с р е д с т в а и с п е ц о д е ж д а 
в ш и р о к о м а с с о р т и м е н т е 

Теп. 2-41-61, 2-13-16, 2-94-70. 
в р а б о ч и е д н и 7 . 0 0 — 1 8 . 0 0 

Приглашаем на работу.. 
Работа в офисе, неполный рабочий день, обучение, 

стажировка, регулярная выплата зарплаты. 
Возраст — не моложе 25 пет. 

Теп. 2 - 4 1 - 6 1 , 1 2 . 0 0 - 1 4 . 0 0 . 
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Напередодні великого свята — 10-річчя незалежності України — ми 
звернулися до міського голови Володимира Удовиченка з проханням 

поділитися своїми роздумами про життєдіяльність Славутича. 
його сьогодення і майбуття 

УКРАЇНА - СЛАВУТИЧ -
МАЙБУТНЄ 

10 років у складних умовах 
соціально-економічних пере-
творень в Україні наше місто 
гідно пише свою історію. Зав-
дяки плідній праці славутчан, 
підтримці владних структур 
усіх рівнів влади Славутичу 
вдалось ні на рік не зупинити-
ся у своєму розвитку. * 

З багатьох причин піДТя 
грандіозної будови нам зали-
шили недобудоване місто. За 
ці роки в ньому створена най-
сучасніша соціальна інфрас-
труктура. 

Цілком заслужено Славу-
тич отримав, крім багатьох 
нагород, сертифікат № 1 
міста-лабораторії в рамках 
Муніципальної майстерні. І 
сьогодні є абсолютні умови 
для того, щоб Славутич впев-
нено дивився в майбутнє. 

Завершується корегуван-
ня генерального плану забу-
дови міста до ЗО тисяч жителів 
з урахуванням головного — 
економічного розвитку, дивер-
сифікації економіки після знят-
тя з експлуатації ЧАЕС. До 
речі, співвідношення багато-
поверхової забудови житла і 
котеджної приймається 50 : 
50 відсотків. 

З 1 квітня нинішнього року 
передані до комунальної 
власності міста управління 
житлово-комунального госпо-
дарства та дитячі дошкільні 
заклади. З цього часу розпо-
чалося реформування УЖКГ 
з метою реалізації головних 
стратегічних завдань: підви-
щення якості послуг, їх ефек-
тивності через приватизацію, 
створення оптимальної ціно-
вої і тарифної політики. 

Важливим завданням є 
зменшення тарифів на кому-
нальні послуги. Вони мають 
бути не більше середніх, як у 
Чернігові, Броварах, Василь-
кові, Києві. Вже вдалося їх 
зменшити на водовідведення. 

Експлуатація міста значно 
покращується. Цього року ви-
конано вже великий обсяг 
робіт. Нам вдалося вперше, 
завдяки допомозі облдержад-
міністрації, включити Славу-
тич окремим рядком у держав-
ний бюджет на 2001 рік і от-
римати субвенцію в розмірі 5 
млн. грн. Проводиться актив-
на робота по формуванню 
бюджету 2002 року. Хоча це 
дуже нелегко. Йде успішне ос-
воєння цих ресурсів. 

Звісно, є і втрати. Банкру-
том оголошений трест САЕБ. 

Але з банкрутством тресту не 
зникли робочі місця. Вони з'яви-
лися в багатьох нових будівель-
них організаціях. І головне, є 
надія, що з людьми розрахують-
ся. 

Дуже складний процес пере-
селення с. Лісного, але вдалося 
знайти найоптимальніший варі-
ант через роботу спільної комісії 
— виконком — адміністрація 
ЧАЕС — профком ЧАЕС. Пере-
селення ведеться на основі соц-
іальної справедливості, на основі 
існуючої черги, майже незалеж-
но від підприємства і організації, 
де людина працює. Зараз іде ро-
бота щодо фінансування наступ-
ного етапу. 

Весь розвиток Славутича і 
все, що досягнуто за останні роки 
після підписання в 1995 році 
Меморандуму щодо закриття 
Чорнобильської АЕС, вдалося 
завдяки активній позиції багать-
ох славутчан, позиції міської вла-
ди, діяльності громадської ради 
з розвитку міста. Славутич — це 
одне місто в Україні, яке має 
згідно з законом найбільшу 
кількість депутатів. Причому всі 
рішення були прийняті переваж-
ною більшістю їх голосів. А це 
означає, що всі документи готу-
ються, відпрацьовуються через 
диспути, через дискусії і зацікав-
леність до вирішення тих чи інших 
проблем, ведеться пошук загаль-
них позицій. 

Депутатський корпус в пере-
важній своїй більшості — патріо-
ти Славутича, і це можна про-
слідкувати по їхніх діях, та по ре-
зультатах їх діяльності. Тому 
міська влада Славутича, я не по-
боюсь цього слова, є сильною. 
Вона має сьогодні достатній 
рівень для того, щоб захистити 
інтереси міста і його мешканців. 
Ніякі спроби ніколи не повинні 
роз'єднати територіальну грома-
ду Славутича. Тільки в єдності 
основа успіху і розвитку. 

Є люди, які розгубилися, їх 
охопив неспокій і невпевненість. 
Щоб справитися з таким станом, 
треба проаналізувати своє жит-
тя. Що необхідно людині для того, 
щоб жити нормально? Ресурси! 
Де вони беруться, ці ресурси? 
Вони заробляються. Якщо прий-
мати до уваги нормальну схему 
в рамках права і закону, в якій 
живе основна частина суспіль-
ства, то кожен із нас повинен 
мати робоче місце для забезпе-
чення себе заробітком і влаш-
товувати своє життя. Звісно, є 
зауваження, тому що держава 
змінилася, і якщо вона раніше 

гарантувала робоче місце, то сьо-
годні не може гарантувати його. 
Кожен має підвищити відпові-
дальність за свою долю. Це не-
обхідно всім пам'ятати. Ми цю 
державу хотіли, ми її будуємоЮ 
років, від нас залежить, якій їй 
бути через 20, ЗО, 40 років. 

Якщо говорити про Славутич, 
то у нас була Чорнобильська 
АЕС, було товарне виробництво 
— джерело товарної продукції, 
формування бюджету і робочих 
місць. Ми втратили це. У задачі 
питається: що потрібно зробити? 
Знайти нове джерело. Альтерна-
тиви немає. Тому перспектива 
Славутича очевидна — це розви-
ток товарного виробництва без 
Чорнобильської АЕС, не сподіва-
ючись на те, що така станція з'я-
виться за життя нашого поколін-
ня ще одна, в тій же 30-
кілометровій зоні. 

Ми не повинні дати можли-
вості, щоб держава, і в тому 
числі перш за все галузь (Мінпа-
ливенерго), зняла відпові-
дальність за вирішення основ-
ної проблеми — створення ком-
пенсуючих робочих місць для 
Славутича. І абсолютно реаль-
ний проект — будівництво газо-
турбінної станції — має реалі-
зуватися з допомогою лобію-
вання того ж міністерства. Але 
не варто на сто відсотків споді-
ватися, що це буде, і це вда-
сться, і вирішить усі проблеми. 
На цій станції буде робочих 
місць набагато менше, ніж ми 
мали на Чорнобильській АЕС. 
Тому безальтернативна програ-
ма розвитку Славутича заклю-
чаемся в створенні додаткових 
робочих місць, різноманітності 
виробництва товарів і послуг, 
через розвиток малого і серед-
нього підприємництва. Це світо-
ва класика. А завдання влади — 
створити найбільш сприятливі 
умови для цього. І тоді не по-
трібно звертати увагу на якісь 
дуже складні науково обгрунто-
вані програми, концепції і пла-
ни. Хоча повинен сказати, і це в 
Славутичі є. 

Якщо б ми не займалися роз-
витком міста, починаючи з 1992 
року, то сьогодні б не мали того, 
що маємо. Нині в рамках СЕЗ 
"Славутич" використано понад 4 
млн. дол. інвестицій. У нас є 
проектів на суму близько ЗО 
млн. дол. і на 1770 робочих 
місць. За цей короткий час ми 
отримали 400 додаткових робо-
чих місць. Це, безперечно, 
мало, але це нова економіка, а 
в ній зовсім інше робоче місце. 

Це не виробництво того взуття, 
яке нікому не потрібне, а того — 
якого дуже багато на споживчо-
му ринку, і людина має вибрати 
краще, якісніше і дешевше. 

Соціально активні славутча-
ни п'ять років приймають участь 
у диспуті щодо майбутнього роз-
витку Славутича. Причому кон-
кретно в реалізації певних про-
ектів. Саме в рамках громадсь-
кої ради, за участі громадян 
Славутича, багатьох представ-
ників різних сфер життєдіяль-
ності міста створений План дій. 
Цей документ спільний, він 
відпрацьований на базі експер-
тних оцінок учасників цього про-
екту з програмою USAID і 
TACIS. Незважаючи на те, що 
вже пройшло чотири роки, акту-
альність його підвищується. Це 
показує, що ми абсолютно вив-
ірено визначали шляхи розвит-
ку міста, з урахуванням закрит-
тя Чорнобильської АЕС. Більше 
того, в рамках цього Плану дій 
була розроблена стратегія еко-
номічного розвитку Славутича 
та концепція спеціальної еконо-
мічної зони. Трьохрічна робота 
і прийняття закону. Чисто сим-
волічно я хотів би нагадати, що 
перший проект закону у Вер-
ховній Раді був прийнятий по 
Славутичу. Перше рішення про 
внесення пропозиції до Верхов-
ної Ради Кабінетом Міністрів 
було прийняте по спеціальній 
економічній зоні "Славутич". А 
потім пішли всі інші зони. Зона 
Сиваша йшла по експеримен-
ту —- указу Президента. Хоча у 
нас також був указ Президента, 
але ми вийшли на законодав-
ство і досягли успіху. 

У 1999 році був розроблений 
і прийнятий Закон України "Про 
загальні засади подальшої експ-
луатації і зняття з експлуатації 
Чорнобильської АЕС та перетво-
рення зруйнованого четвертого 
енергоблоку цієї АЕС на екологі-
чно безпечну систему". Цей за-
кон обговорювався на гро-
мадській раді міста, у трудовому 
колективі ЧАЕС. Інша справа — 
яка була зацікавленість в його 
обговоренні. 

Вже відпрацьований стратег-
ічний план Славутича до 2020 
року, основною складовою части-
ною якого є Програма розвитку 
спеціальної економічної зони. 
Важко сьогодні заглянути в 30-ті, 
50-ті роки нинішнього століття. В 
Україні триває перехідний період. 
Але у 20-ті роки ми намагаємося 
заглянути, базуючись на розвит-
ку Славутича, на його житті до 

2008 року. Він відпрацьований і 
прийнятий міською радою. Цей 
стратегічний план буде презенту-
ватися невдовзі, і до Дня неза-
лежності уже з'являться перші ек-
земпляри. 

За ініціативи міської ради в по-
станові Кабінету Міністрів був 
прийнятий пункт щодо розробки 
Програми соціального захисту 
працівників Чорнобильської АЕС 
і жителів Славутича. Вона відпра-
цьована спільно з адміністрацією 
станції та профспілковим коміте-
том. Сьогодні вже підтверджуєть-
ся, що програма актуальна і була 
розроблена на науково обгрунто-
ваній моделі з чотирма блоками: 

-збереження соціальної 
інфраструктури міста; 

-ефективне управління трудо-
вими ресурсами; 

-створення компенсуючих ро-
бочих місць; 

-соціальний захист. 
Випущена збірка "ЧАЕС — 

Славутич — розвиток". 
У співавторстві з Академією 

наук завершена наукова праця 
"Соціально-економічний розвиток 
Славутича: погляд у майбутнє." 
Тут зроблений аналіз як в ціло-
му по Україні, так і розвитку всіх 
сфер життєдіяльності Славутича, 
починаючи від освіти, дитячого 
виховання, медицини, комуналь-
них послуг та розвитку економі-
ки. З усіма цими матеріалами 
можна познайомитися в дорослій 
бібліотеці і бібліотечно-інформа-
ційному центрі. Було б тільки ба-
жання. 

Всі пропозиції приймаються і 
на громадській раді, і кожен сла-
вутчанин може прийти і внести 
свою ідею, свою думку, своє сло-
во до майбутнього Славутича. Це 
все сприймається. Я вже не кажу 
про виконком, про міську раду. 
Двері цих структур завжди 

Уі 

відкриті. 
У тих рамках ми сьогодні про-

довжуємо роботу. За окремим до-
рученням Президента розроб-
ляється програма "Робочі місця". 
Але, на превеликий жаль, у нас 
не вистачає вихідних даних через 
відсутність проектної докумен 
тації щодо зняття з експлуат; 
Чорнобильської АЕС, робіт,ма 
треба провести по об'єкту "Укри 
тя" в проектному варіанті. 

Розробка цих програм, норма-
тивних актів, законопроектів дала 
можливість Славутичу минути ка-
тастрофічний стан невизначе-
ності. Можна тільки уявити собі, 
щоб міська влада не боролося за 
Славутич, а чекала, що хтось 
прийде і все це зробить. Чекала, 
що уряд якісь проблеми вирішить 
чи міністерство якийсь подарунок 
зробить. Що б ми мали сьогодні? 
Відкрито можна сказати, що в усіх 
напрямках забезпечення життє-
діяльності міста є результати і є 
пошук його розвитку. 

Створений організаційно-еко-
номічний механізм розвитку Сла-
вутича. Сьогодні реально діє 
Агенція з розвитку бізнесу, два 
бізнес-інкубатори (міський і проф-
спілкового комітету станції), час-
тинка бізнес-інкубатора почала 
діяти в ліцеї. Іде зв'язок покогр-
створюються умови, щоб H9L 
дітки були більш пристосовані до 
нових законів, жорсткої, але по 
великому рахунку справедливої 
економіки. І кожного дня в рам-
ках бізнес-інкубатора з'являєть-
ся проект. Так, сьогодні дуже тяж-
ко реалізувати самий маленький 
інвестиційний проект. Але реал-
ізовується. І навіть якщо ми гово-
римо про відкриття того малень-
кого магазинчика, то треба об-
'єктивно подивитися, скільки тре-
ба зробити для того, щоб дійти 
до нього і там з'явилося м'ясо для 

На засіданнях виконкому вирішуються-найважливіші питання життя міста Відкриття нового суб'єкту СЕЗ "Славутич" — підприємства "Терміт" 
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задоволення потреб Славути-
ча. 

Славутич прийнятий базо-
вим містом в Україні щодо ре-
алізації програми "Здорові 
міста". Зараз вона запровад-
жується і в дитячих садочках, 
і в школах, що дуже важливо. 
Молодь формується в зовсім 
іншій філософії життя. 

Крім того, є співпраця з 
міжнародними інституціями. У 
Славутичі має розвиток 
Міжнародний чорнобильський 
центр, лабораторії міжнарод-
них досліджень і технологій та 
радіоекологічна. У співпраці із 
США відкритий учбово-авар-
ійний центр. 

У рамках програми парт-
нерства громад влада амери-
канського міста Річленда, де 
розташована Хемфордська 
зона, співпрацює з міською 
владою Славутича. Ця 
співпраця переходить до май-
бутнього покоління. Завдяки 
дружнім стосункам школярів 
двох міст, написана книга 
"Атомна спадщина". 

Модель Славутича — це 
триєдина модель із складових 
розвитку: освіти, науки, вироб-
ництва. Саме через усі ці на-
прямки в місті з'явилася вища 
освіта, працює ліцей на висо-
кому рівні змістовної частини, 
готуються до запровадження 
нові програми. 

Нещодавно в Славутичі 
спільно з послом США пре-
зентовано банк мікрокредитів. 
Банк, який з'явився для Украї-
ни, але через лобіювання 
саме Славутича. Для розвит-
ку бізнесу підприємцям міста 
надано до 200 тис. дол. кре-
іаисних коштів. Створюються 

25а^рами енергозберігаючих 
технологій. Деякі проекти вже 
розпочалися. У тому числі — 
модель енергозбереження 
ліцею. 

Місто має дуже надійну і 
потужну основу, стартові мож-
ливості для майбутнього роз-
витку. Але яким бути Славути-
чу? Як Славутич використає 
свій шанс? А шанс є, тому що 
в зоні на Чорнобильській АЕС 
ще багато роботи, і ця робота 
буде до 2008 — 2010 років. 
За ці роки нам необхідно ство-
рити новий Славутич, з новою 
економікою, з новими робочи-
ми місцями, і оптимальний ва-
ріант — це 5093 робочих 
місця, які ми втратимо. 

Але все це буде залежати 
від кожного із нас, від того, як 
ми зрозуміємо наш Славутич, 
наш дім. Треба всім збагнути 
нпву філософію життя. А роз-

е т и — з того деревця, яке 
т ^ б а оберігати і ростити, 
щоб невід'ємно від природи 
росла твоя дитина, яка б ро-
зуміла цю природу, щоб 
більше ніколи не допускати 
Чорнобильських трагедій та 
інших, які сьогодні є завдяки 
технологічній революції. З тих 
зламаних дерев, які є в школі 
№ 4, і з тієї алеї, яку, приїхав-
ши до нас, посадили дітки з 
Київської області, а ми злама-
ли. Розпочати з того ж під'їз-
ду у твоєму будинку. Перед 
твоїми очима це все нівечить-
ся. А це ж наша оселя, наш 
дім, наша доля. Не зрадимо 
свого міста, своєї долі! 

Будемо творити новий 
Славутич, з поглядом у май-
бутнє. А з таких Славутичів 
складається будь-яка держа-
ва, у тому числі і наша Украї-
на. І її розбудова залежить від 
того, як міста, маленькі та ве-
ликі, будуть мати розвиток, як 
в цих містах, селищах буде 
виховуватися і брати перші 
старти нове покоління. 

Ініціатива, творчість і нат-
хненна праця — ось складові 
успіху. І обов'язково віра і 
надія в добро, в усе прекрас-
не, а головне — в самого 
себе. 

Все залежить від нас. 
Від редакції. 
Хто знає? Може, саме в 

Славутичі вперше в Україні 
реалізована формула "вла-
да для людей, а не люди для 
влади". 

Зустріч пройшла на високо-
му рівні довіри, і це надавало 
впевненості в майбутній 
співпраці усіх гілок влади. Ра-
зом з Анатолієм Кириловичем 
були присутні міністр фінансів 
І.О.МІтюков та міністр палива і 
енергетики С.Т.Сташевський. У 
цій робочій нараді брав також 
участь міський голова Володи-
мир Удовиченко. 

В основній частині роз-
мови йшлося про вдосконален-
ня податкової системи та 
міжбюджетних відносин. Це 
дуже актуальне на сьогодні пи-
тання у зв'язку з початком фор-
мування бюджету наступного 
року. І зацікавлене обговорен-
ня практично привело до 
спільних поглядів щодо форму-
вання бюджету 2002 року. 

Слідуючим обговорювалося 
питання енергозабезпечення. 
При уряді України створена 
міжвідомча комісія щодо тарифів 
та цінової політики в комуналь-
HOMf господарстві. Це дає 
підставу сподіватися, що держа-
ва розглядатиме це питання, по-
в'язуючи його з доходами, які 
мають громадяни України. 

Акцент виступаючих був 
зроблений на платоспромож-
ності і низькій заробітній платі 
населення. Тому подальше 
збільшення тарифів на кому-
нальні послуги не дасть очіку-
ваних результатів. 

Уряд також принципово 
підходить до питання підви-
щення заробітної плати вчите-
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лям до 1 вересня. 
Володимир Удовиченко, як 

міський голова і як голова Асоц-
іації міст — супутників АЕС, ви-
користав цю зустріч і для обго-
ворення з прем'єр- міністром 
чотирьох блоків питань: 

1. Необхідность підвищення 
рівня співпраці Міністерства па-
лива і енергетики з обласними 
державними адміністраціями 
щодо допомоги містам атомної 
енергетики в передачі держав-
ної власності до комунальної. Це 
дуже нелегкий процес. Славути-
чу вдалося провести таку пере-
дачу. Що не можна сказати сьо-
годні про стан справ у містах — 
супутниках атомної енергетики. 

Про це, як зауважив міський 
голова, говорилося також на 
недавньому засіданні НАЕК 
"Енергоатом", що проводилося 
під головуванням Ю.О.Недаш-
ківського. 

Навіть при такій увазі до цьо-
го питання з боку НАЕК "Енер-
гоатома" не вдалося знайти 

спільної точки зору міських голів 
і директорів АЕС. Хоча це дуже 
важливо зробити в цей період. 

Підтвердилася і розпоча/іа 
працювати формула нашого 
міського голови, яку він вивів ще 
у 1996 році: безпека атомних 
станцій залежить і від приби-
ральниці школи. Тобто та місто-
обслуговуюча частинка, яка за-
безпечує життєдіяльність міста, 
впливає на безпеку атомних 
станцій. Це рівень соціальної 
інфраструктури, рівень життя 
тих, хто кожного дня стає за 
пульт атомних блоків. Це безпе-
ка АЕС. Це питання сприйнято 
ясно і прем'єром. 

2. Реалізація Програми соц-
іального захисту працівників 
Чорнобильської АЕС і жителів 
Славутича. Міський голова зо-
середжував увагу не на тому що 
зроблено, а на тому, що не зроб-
лено. І в цьому блоці було по-
ставлено питання щодо додат-
кового фінансування проблеми, 
пов'язаної з переселенням сели-

ща Лісного. Це добудова жит-
ла, яке потрібно, благоустрій, 
відпрацювання інженерних 
мереж. Для того щоб, було 
все ясно і можна було випра-
вити ситуацію, виступаючий 
підкреслив, що Лісне стоїть на 
балансі Мінпаливенерго і за 
переселення відповідатиме 
міністр. Міський голова сказав 
відкрито, що люди в Лісному 
просто не перезимують. Для 
того, щоб виконати і реалізу-
вати цю програму, необхідно 
ще 12,5 млн. гривен. Усі про-
позиції передані до Кабінету 
Міністрів. 

3. Перенесення філіалу 
Міжнародного Чорнобильсько-
го центру, його центрального 
офісу до Славутича, бо це один 
із напрямків діяльності міста. 

4. Прискорення виходу по-
станови кабінету Міністрів по ун-
іверситету КПІ. Це питання теж 
взято на контроль. Ректором КПІ 
Згуровським і міським головою 
підписаний лист про додатковий 
набір студентів у вересні причо-
му із виділенням певного обсягу 
державних стипендій. 

Ці питання були підняті, 
зафіксовані, і по ним дані до-
ручення. Найближчим часом 
А.К.Кінах обіцяв відвідати 
ЧАЕС і Славутич для прове-
дення наради і контролю за 
тими дорученнями Президен-
та, які сьогодні діють. 

Л ю д м и л а Л Ю Б И В А , 
зав ідуюча Центром 

інформаці ї 

"ЛУЧШИИ РАБОТОДАТЕЛЬ 
ГОДА" 

Под таким названием недавно состоялся 
всеукраинский конкурс, победителями в котором стали 
два славутичских предприятия 

ОАО "Автотранспортное ак-
ционерное содружество "Сла-
вутич"; второе и третье мес-
та в этой номинации не при-
суждались. Лучшими среди 
предприятий с численностью 
рабочих более 500 человек 
признаны Чернобыльская 
АЭС и УЖКХ. 

15 августа в Киевской об-
лгосадминистрации подведе-
ны результаты областного 
тура всеукраинского конкур-
са. В нем приняло участие 
более 200 предприятий раз-
личных форм собственности 
и численности персонала, 
действующих на Киевщине. В 
числе 20-ти номинантов на-
званы и два славутичских 
предприятия: "Атма-Фарм" и 
"Лингва". Городской исполни-
тельный комитет поздравля-
ет победителей. 

Чуть более двух месяцев 
назад в Славутиче прошел го-
родской конкурс на звание 
"Лучший работодатель года". 
В нем приняли участие 33 
предприятия, организации и 
учреждения города. По ре-
зультатам этого конкурса, 
лучшими работодателями 
среди предприятий, на кото-
рых работает менее 20 чело-
век, признаны ООО "Палви", 
ЗАО "Атма-Фарм" и ООО 
"Лингва". Среди предприятий 
с численностью рабочих до 
100 человек названы ОАО 
"Ремонтно-строительное уп-
равление", ЗАО "Атма-Строй" 
и ЗАО "Перспектива". В чис-
ле наилучших предприятий с 
численностью рабочей силы 
до 500 человек победителя-
ми стали дочернее предпри-
ятие региональных перевозок 3 
ПОЖЕЖНА НЕБЕЗПЕКА 
ПРОБЛЕМА ЛЮДСТВА 

Кількість пожеж рік у рік зро-
стає, хоч, здавалося б, все по-
винно бути навпаки: у будів-
ництві все менше вживається 
дерево, що не так давно спри-
яло перетворенню пожеж у 
стихійні лиха, які знищували 
цілі населені пункти. Навпаки, 
скрізь здійснюється вогнестій-
ке будівництво. А все-таки... 

Тому наївно думати, тим 
більше сподіватися, що по-
жежі самі по собі з часом 
відживуть і люди перестануть 
відчувати тривогу перед не-
безпечним вогнем. 

З давніх давен пожежна 
охорона і громадськість про-
водять роботу по навчанню 
населення пожежної безпеки, 
намагаючись допомогти лю-
дині вирішити одну із серйоз-
них проблем, яка постійно і 
незримо стоїть пеі>ед_люд-
ством, — проблему пожеж. 

Неважко здогадатися, що 
найбільшу небезпеку для дю-
дей несе сама людина. Звідс^ 

видно, що кількість причин, від 
яких може виникнути пожежа, з 
часом, як це не дивно, 
збільшується. Статистика пере-
конливо свідчить, що кожні дев'-
ять із десяти пожеж трапляють-
ся з вини людини. Причинні об-
ставини можуть бути різними: 
необережність, неуважність, 
недбалість, безпечність, без-
відповідальність, недооцінка заг-
рози вогню, нехтування елемен-
тарними правилами пожежної 
безпеки і т.п. Усі ці причини об-
'єктивно є складовими людсько-
го фактору. 

Аналіз свідчить, що 60—80% 
пожеж у нас трапляються в жит-
ловому секторі. Однак інспек-
торський склад держпожнагляду 
не має можливості охопити по-
жежно-профілактичною роботою 
кожний житловий будинок чи 
квартиру. Найбільша кількість 
пожеж у житловому секторі трап-
ляється від електромереж, елек-
трообладнання, приладів, нео-
бережного поводження з вогнем, 

в результаті порушення правил 
пожежної безпеки при користу-
ванні предметами побутової 
хімії, пустощів дітей. 

Розглянемо одну із імовірних 
причин пожеж — необережне 
поводження з вогнем. Від цього 
трапляється кожна четверта по-
жежа. Іноді це може кваліфікува-
тись як кримінальний злочин, 
здійснений в результаті злочин-
ної недбалості, якщо особа, яка 
його скоїла, передбачала мож-
ливість настання громадсько 
небезпечних наслідків своєї дії 
чи бездіяльності (так звана зло-
чинна самовпевненість), або ж 
не передбачала можливості та-
ких наслідків, хоча й повинна 
була їх передбачати (так звана 
злочинна недбалість). 

Формами недбалості мо-
жуть бути кинуті непогашеними 
недопалок чи сірник (і взагалі 
недбалість при палінні), розк-
ладання багатть поблизу буді-
вель, відігрівання факелами чи 
паяльними лампами замерзлих 

труб опалення, розширю-
вальних бачків, а також нео-
бережне поводження з елек-
троустаткуванням, горючими 
рідинами та ін. Дуже багато 
пожеж трапляється в резуль-
таті недбалості при палінні в 
ліжку. Більшість цих пожеж 
призводить до загибелі вин-
нуватців. Необхідно підкрес-
лити, що більшість людей, які 
загинули в цих випадках, жер-
тви не тільки паління, але й 
алкоголю. 

При всій складності розгля-
нутої проблеми повинно бути 
зрозуміло, що пожежа—дале-
ко не стихійне явище, як іноді 
вважають, а результат без-
відповідальності, недбалості, 
безтурботності, а інколи й бай-
дужості до збереження свого 
життя, життя навколишніх та 
майна громадян. 

Отже, пожежі можна уник-
нути. 

Д. К О С А К О В С Ь К И Й , 
інспектор СДПЧ-15 

П р а з д н о в а н и е 
10-летия 

независимости 
в Славутиче 

у ж е началось 
22 августа Славутич на-

чал праздновать 10-летний 
юбилей независимости Ук-
раины. По случаю праздни-
ка состоялась встреча го-
родского головы с предста-
вителями местных предпри-
ятий, общественных орга-
низаций с членами горис-
полкома и депутатами гор-
совета. В ходе встречи 
были подведены итоги со-
циально-экономического 
развития Славутича в кон-
тексте 10-летия существо-
вания нашей страны. В этот 
же день были сданы в эксп-
луатацию три подъезда 
142-квартирного жилого 
дома, что является еще од-
ним шагом в деле пересе-
ления поселка Лесного и ре-
шения жилищной проблемы 
в городе. Кроме того, 22 ав-
густа было презентовано 
новое предприятие — 
субъект специальной эконо-
мической зоны "Славутич". 
"Еврофлекс" — так оно на-
зывается — будет специа-
лизироваться на изготовле-
нии самых различных упа-
ковочных материалов с 
флексографским способом 
печати. Праздничные ме-
роприятия в этот день за-
вершились торжественным 
вечером и большим концер-
том, в котором приняли уча-
стие творческие коллективы 
Славутича и киевские арти-
сты. 

24 августа, в 10 часов 
над городом зазвучит праз-
дничная радиогазета "Украї-
но моя! Я тут живу на добрій 
цій землі!" Часом позже, в 
11 часов, в кино-концертном 
комплексе начнется выступ-
ление народного оркестра 
"Геликон" и ансамбля укра-
инской песни. Авторы про-
граммы назвали ее "Музичні 
барви Славутича". Традици-
онная уже детская развле-
кательно-игровая програм-
ма "Поляна сказок" и кон-
курс рисунка на асфальте 
начнутся в 12 часов. Ребя-
тишек ждут аттракцион 
"Сказочный дом", игры, кон-
курсы, развлечения. В 14 
часов в кино-концертном 
комплексе для детей прой-
дет программа "В стране 
Мульти-пульти", включаю-
щая в себя кинокалейдос-
коп для детей. Вечером 
кино-концертный комплекс 
приглашает взрослых зри-
телей для просмотра худо-
жественного фильма. 

Как обычно, к празднику 
приготовлен ряд спортив-
ных мероприятий. В частно-
сти, в 9 утра на городском 
стадионе начнется легкоат-
летическая эстафета среди 
школьников города, а часом 
позже здесь же — соревно-
вания роллеров в возрасте 
8 — 12 лет. В 10 часов на 
спортивной площадке шко-
лы № 2 откроется детско-
юношеский турнир по фут-
болу среди подростков 1990 
года рождения. В это же 
время в таллиннском ФОКе 
стартует турнир по настоль-
ному теннису, а в Доме куль-
туры "Энергия" — блицтур-
нир по шахматам среди 
взрослых. Городские сорев-
нования по конному спорту 
начнутся в Московском 
квартале в 10 часов. В Ба-
кинском квартале в этот час 
откроются соревнования по 
пляжному волейболу среди 
взрослых, в спортивном 
зале лицея будут состязать-
ся любители баскетбола, а 
в спортивном комплексе 
"Олимпиец" начнется тур-
нир по теннису среди юно-
шей и девушек, воспитанни-
ков ДЮСІІІ и спортивного 
клуба "Арена". 
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І Е Ш Ш 1 В Иране публично казнены 3 человека, принимавшие 
участие в акции протеста против казни осужденного диссидента 
Его тоже повесили, но немного раньше. 

В Македонии продолжается перестрелка между правитель-
ственными войсками и албанскими боевиками. Убит полицейс-
кий. А договор о перемирии уже подписан. 

Генеральный прокурор России Устинов заявил, что на Север-
ном Кавказе задержана группировка, готовившая захват власти в 
Карачаево-Черкессии и Кабардино-Балкарии. Арестованы 11 че 
ловек. Такая группа захватить власть, может быть, и сможет, но| 
удержать... Разве что на помощь придет НАТО. 

Талибы предлагают дипломатам, прибывшим на встречу с] 
арестованными христианами, покинуть Кабул. А то ведь можно и 
составить компанию арестованным. Дипломаты заявляют, что| 
будут держаться до конца. 

Правительство Беларуси выслало приглашения наблюдате-
лям ОБСЕ, но виз пока не дает. Пусть понервничают в прихожей 
Ш Ш Е Я Израиль ужесточил блокаду Западного Берега Иорда-
на. Танки вошли в лагеря палестинских беженцев. Один палести-
нец убит, 10 ранены. Мирный процесс идет. 

Генеральный секретарь OQH Кофи Аннан предложил талибам 
освободить арестованных христиан. Иначе Афганистан может быть| 
лишен гуманитарной помощи. Но руководству талибов что — им; 
еды всегда хватит. А остальные пусть уповают на Аллаха. 

Бронепоезд Ким Чен Ира вернулся в Пхеньян. Куда ездил, 
зачем, что привез — северным корейцам не понять. 

В Сербии правительственный кризис. Из правящей коалиции 
вышла Демократическая партия Сербии, возглавляемая прези-
дентом Коштуницей. Между ним и премьером идет жесточайшая 
борьба за право быть самым демократическим демократом и кон-
тролировать финансовые потоки. 

Самолеты США и Великобритании нанесли очередной удар| 
по объектам ПВО на севере Ирака. Чтобы помнили о санкциях. 

Дохадались. В Минск прибыли первые 5 наблюдателей ОБСЕ. 
Двоим, наблюдавшим за предыдущими выборами, в визе отказа-| 
но. Не оправдали доверия, пронаблюдали не то, что предписано 
М Ь Ь В Я В Казахстане зафиксированы два случая бубонной 
чумы. В Омской области объявлен карантин. А ведь утверждали 
что чумы на земле больше нет. 

В окрестностях Москвы взорван бронированный автомобиль 
в котором находились 3 лидера армянской мафии. Все трое тя-
жело ранены. Подрывник был мало квалифицированным. 

В Испании около гостиницы подорвана машина, начиненная 
взрывчаткой. В гостиницу позвонили, и жильцы были эвакуиро 
ваны, но 13человек ранены. Как всегда, это дело рукЭТА — бас-| 
кской террористической организации. Чтобы подорвать экономи-[ 
ку Испании, они пугают, а то и убивают туристов. 

На Филиппинах при пожаре в гостинице погибли 75 человек. 
Окна были зарешечены. Думали, что от преступников, — оказа-| 
лось, что от пожарных. 

Министр иностранных дел Израиля Перес заявил, что мир-
ный диалог с Арафатом уже начался. Убит палестинец, но только 

_ один. 
Передовой отряд натовских миротворцев прибы-

вает в Македонию. Но это еще не миротворческая операция, а| 
разведка. К счастью, пока не боем. 

В Астрахани, на вещевом рынке, взорвана бомба. Погибли 6І 
человек, более 50-ти ранены. Взрыв произошел после закрытия| 
рынка, иначе жертв было бы гораздо больше. Версий, как всегда, 
две — бандитские разборки или чеченский след. На большее у| 
правоохранителей фантазии не хватает. 

В Баренцевом море из-за ветра и волнения'приостановлены! 
работы по подъему "Курска". Приближается осень с ее непогода-| 
ми — в России это всегда неожиданность. 

Премьер Болгарии царь Симеон II решил провести в стране 
радикальные экономические реформы, повысить минимальную 
зарплату, сократить численность чиновничества. Царь выполня-
ет свои предвыборные обещания. Ка)едой бы республике быв-
шего СССР по царю. 

ІіМ!ЬШіІЯ!ВНІ Глава Камбоджи принц Народдом Сианук подпи 
сал закон, по которому подлежат наказанию лидеры "красных 
кхмеров". Их глава Пол Пот умер в 1998 году в своей постели, но 
многие его соратники живы. В 70-х годах "красные кхмеры", вне-
дряя в жизнь идеи построения китайского коммунизма, убили бо-
лее 2 миллионов человек — это почти треть населения Камбод-
жи. Была уничтожена вся интеллигенция, почти все горожане. 

Главком войсками НАТО на Балканах Ролстен прибыл в Ма 
кедонию. Лично разведывает, как там воюют боевики и прави-| 
тельственные войска, успешно ли применяется артиллерия и| 
авиация. 

На севере Испании в результате взрыва игрушечного автомо 
биля, начиненного взрывчаткой, погибли женщина и ребенок.| 
Сепаратисты ЭТА начали охоту на детей. 

Три западных дипломата покидают Кабул. Им так и не разре 
шили встретиться с 8 европейскими арестантами. О 16 афганцах] 
просто забыли. Их, скорее всего, казнят. 
i-w»]ti:i'iim Ближний Восток. Министр иностранных дел Германии 
Фишер встретился с Арафатом, а затем и с Шароном. Уговорил 
Арафата встретиться с Шароном в Германии. Шарон был готов и 
раньше. 

Правительство России приняло бюджет на 2002 год. Доходы 
— 2 триллиона рублей (около 70 миллиардов долларов), превы-
шение доходов над расходами — 136 миллиардов рублей. На 
уплату долгов выделено 200 миллиардов рублей. Расчетный курс 
доллара — 31,5 рубля за доллар, годовая инфляция — не более 
10 процентов. Но правительство склонно к расточительству, и 
Путин должен следить за ним, как скупой муж за женой-мотовкой 

В Македонии албанцы подорвали православную церковь. А| 
НАТО готовится к сбору оружия, как грибники собирают грибы. 

В Латвии ОБСЕ начало кампанию по подготовке русскоязыч-) 
ных к принятию латвийского гражданства. На каждого не гражда-
нина Латвии для этого выделено целых 40 центов. 
І З і Ш Я В отчете ООН США подвергнуты критике за преследова-
ние этнических меньшинств. Большая часть заключенных в аме-
риканских тюрьмах — негры или пуэрториканцы. К смертной каз-
ни приговариваются почти исключительно небелые. 

Доллар медленно, но стойко падает. В США уменьшился спрос 
на высокотехнологичные товары. Инвесторы переводят свои ак-
тивы в евро и марки. Паники на американских биржах нет, но обес-
покоен весь мир. nN. 

Тарас КРИВОПУДЕНКО 

С ТОЧКИ ЗРЕНИЯ ПРОФЕССИОНАЛА 
Наш собеседник — ветеран Чернобыльской АЭС 
Владимир Чугунов 

Наверное, нет на 
Чернобыльской атомной 

станции и в Славутиче 
человека, который бы не 

знал этого человека. 
Владимир Александрович 

Чугунов отдал родному 
предприятию 26 лет 

жизни. Прибыв на строй-
площадку на берегу 

Припяти в качестве 
старшего инженера 

управления реактором в 
теперь уже далеком 1975 

году, он принимал 
непосредственное 

участие в физическом 
пуске первого энергобло-

ка Чернобыльской АЭС. 
Затем пускал второй 

энергоблок. Работал 
начальником смены 

реакторного цеха, 
заместителем начальни-

ка и начальником реак-
торного цеха, замести-

телем главного инженера 
по научной работе. Был в 

числе тех, кто первым 
встал на пути атомной 

беды в апреле 1986-го. 
С некоторых пор ветеран 

производства работает на-
чальником технического отде-
ла группы управления проек-
том SIP (План осуществления 
мероприятий на объекте "Ук-
рытие"). В эти дни он отметил 
свое 60-летие. Но от разгово-
ра с журналистами в юбилей-
ном ключе ушел. Мол, оста-
вим биографию в покое и по-
говорим о деле. 

—Владимир Александро-
вич, более четверти века 
жизни вами отдано Черно-
быльской атомной. Как вы 
отнеслись к ее досрочному 
выводу из эксплуатации? 
Не поставит ли это реше-
ние крест на развитии 
атомной энергетики? 

— Считаю, что Чернобыль-
ская АЭС могла бы еще эксп-
луатироваться. Во всяком слу-
чае, проектный ресурс на тре-
тьем блоке еще был. Проект-
ный ресурс для главного эле-
мента — активной зоны — оп-
ределен в 30 лет, и он до кон-
ца не исчерпан. Исходя из это-
го факта, станция имела пра-
во на дальнейшее существо-
вание. Но мы ее закрыли рань-
ше. Если обратиться к опыту 
других станций ( например, 
Ленинградской), полномасш-
табная замена технологичес-
ких каналов и другого обору-
дования позволила им про-
длить ресурс до срока, на 15 
лет превышающего проект-
ный. Эти станции будут рабо-
тать по 40 — 45 лет. 

— Где перспектива ис-
числяется десятилетия-
ми, там есть будущее... 
Понятно, что большое 
значение для дальнейшей 
судьбы ЧАЭС имело нали-
чие такого нестандартно-
го сооружения, как объект 
Укрытие", и тех материа-
лов, которые содержатся 
в нем... 

— Проблемами объекта 
"Укрытие" занимаюсь сравни-
тельно недавно. План SIP — 
достаточно сложный доку-
мент, и я отношусь к нему ува-
жительно. Документ объем-
ный, программный, который 
затронул все жизненно важ-
ные точки объекта "Укрытие" 
и по которому мы сейчас ра-
ботаем. На сегодня закончи-
лась первая фаза, которая 
заключалась в выработке 
решений по отдельным зада-
чам. Правда, по разным на-
правлениям глубина прора-
боток разная. Мы работаем 
над большим количеством 
материала и переходим ко 
второй фазе, которая предус-
матривает проектирование с 
последующим внедрением 

совершенно конкретных мероп-
риятий. Прежде всего это каса-
ется такой сложной задачи, как 
создание нового конфайнмента, 
и стабилизационных мероприя-
тий. На эту тему можно говорить 
много... 

— Тогда о трудностях... 
— Есть сложности в работе. 

Одна из них заключается в том, 
что рядом работают консуль-
танты из разных стран. И в каж-
дой стране — своя нормативная 
база, свои правила "игры". За-
рубежные консультанты воспи-
таны на своих базовых докумен-
тах. Но и у нас за все время раз-
вития ядерной энергетики нара-
ботано достаточное количество 
нормативных документов. Надо 
учитывать при этом, что во вре-
мена социализма было много 
мощных институтов, которые 
осуществляли инженерно-тех-
ническую поддержку. Сегодня 
же Украина попала в ситуацию, 
когда проектные институты ока-
зались за рубежом — в России. 
В связи с этим возникли допол-
нительные сложности. С Одной 
стороны, украинские специали-
сты вынуждены пользоваться 
старой нормативной базой, а с 
другой — ощущают необходи-
мость в новых подходах, прием-
лемых для рыночной экономи-
ки. Стремление к новому оправ-
дано. Ведь работы оплачивают-
ся из Чернобыльского фонда 
через Европейский банк рекон-
струкции и развития. К деньгам 
доноров надо относиться очень 
бережно. 

Приходится работать так, 
чтобы существующие противо-
речия не мешали достижению 
главной цели SIP. Пытаемся по-
мочь западным специалистам 
лучше осмыслить то, что нара-
ботано у нас, а они помогают 
нам. Кстати, нередко в нашей 
среде употребляется понятие 
"лучшая международная практи-
ка". Зачастую смысл этого тер-
мина нам не могут раскрыть, 
особенно, когда речь идет о ка-
ком-то конкретном вопросе. 

Сейчас мы подошли вплот-
ную к детальному проектиро-
ванию по стабилизационным 
мероприятиям. Нам поступил 
большой пакет документов, в 
соответствии с которым необ-
ходимо провести дополни-
тельные предпроектные ис-
следования на "Укрытии" по 
самым разным направлениям, 
сопряженным с геологией, гео-
дезией, радиологией. Работа-
ем в тесном контакте с коллек-
тивом объекта "Укрытие", за-
нимающимся непосредствен-
но вопросами эксплуатации. 

Программы, предложенные 
консорциумом, далеки от со-
вершенства, поэтому их прихо-
дится дорабатывать. В после-
дние месяцы, например, разра-
ботан ряд программных реше-
ний по обращению с водой, 
пылью, по выбору конфайн-
мента. Они приняты заказчи-
ком в лице НАЭК "Энергоатом". 
Кстати, дополнительные слож-
ности возникли в связи с тем, 
что ГСП "Чернобыльская АЭС" 
вышло из состава компании. 
Теперь ему предстоит полу-
чить лицензию на новый вид 
деятельности. Хотелось бы, 
чтобы переходной период, 
этап адаптации был покороче, 
потому что возникают подчас 
трудности там, где их, казалось 
бы, и быть не должно. . 

Пытаюсь чаще бывать на са-
мой станции, чтобы лучше ви-
деть и знать реальную обстанов-
ку. Делать это крайне сложно. 
Понимаю, что еще никому не 
удавалось найти оптимальное 
решение, общаясь только с бу-
магами, в отрыве от жизни. 

Приятно отметить, что на 
станции сейчас интенсивно ра-
ботают не только с документа-
ми. Возводятся новые объекты: 

производственно-отопительная 
котельная, хранилище отрабо-
танного ядерного топлива № 2, 
завод по переработке жидких 
радиоактивных отходов... Это те 
структуры, без которых снятие с 
эксплуатации невозможно. 

— Один частный, но до-
вольно объемный вопрос. Хо-
телось бы узнать ваше от-
ношение к выбору типа кон-
файнмента — "Укрытия-2". 
Ведь до сих пор в СМИ про-
должаются споры по этому 
поводу. 4 

— Немного истории. Было 
немало предложений. В резуль-
тате отбора, в котором прини-
мали участие видные украинс-
кие специалисты по различным 
направлениям, отобраны три 
модели: "док-кессон", "рама" и 
"арка". Эти три модели попыта-
лась оценить группа независи-
мых экспертов Украины. А за-
тем состоялось крупное сове-
щание в министерстве и Гос-
строе, где были рассмотрены 
преимущества и недостатки 
каждого предложения. В итоге 
остались два конкурентоспо-
собных варианта: "док-кессон" и 
"арка". На мой взгляд, они по-
чти равнозначны. Их скрупулез-
но оценивали примерно по 
двадцати критериям. Следует 
отнести к крупному недостатку 
"арки" то, что просто нет анало-
гов создания подобных конст-
рукций по той технологии, кото-
рая предлагается в условиях 
промплощадки. Надо сказать, 
что в обычных условиях строи-
тельства "арка" не такой уж ред-
кий элемент. Но необычные га-
бариты сооружения создают 
проблемы. С этой точки зрения, 
"док-кессон" более привлекате-
лен. Почему все же выбрали 
"арку"? Ситуация была такая. 
За несколько дней до принятия 
решения "вверху" мы в группе 
управления проектом продол-
жали "обсасывать" этот вопрос. 
Наконец пришли к единому мне-
нию: пожалуй, лучше строить 
"док-кессон". В субботу мы под-
готовили соответствующий до-
кумент и подали его на утверж-
дение. А в понедельник прихо-
дим на работу и узнаем: в Кие-
ве принята "арка". Нам только 
оставалось развести руками. И 
украинской части ГУП, и зару-
бежным специалистам, работа-
ющим в группе. "Арка" так 
"арка", будем строить ее. Важ-
нее другое. Важнее построить 
не просто какой-то "домик", ко-
торый накроет объект, а чтобы 
этот "домик" нес функциональ-
ную нагрузку. Основными оста-
ются в будущем задачи извле-
чения топливосодержащих 
масс, радиоактивных отходов, 
разборки нестабильных конст-
рукций, обращения с водой. Все 
это должно быть функциональ-
но в "Укрытии-2". Думаю, что это 
удастся сделать. Но, к сожале-
нию, SIP не предусматривает 
извлечения РАО и ТСМ. Он пре-

дусматривает только экспе-
римент, который должен про-
демонстрировать возможно-
сти такого извлечения. 

— Владимир Александ-
рович, хотим или не хо-
тим, но в нашем разгово-
ре время от времени воз- В 
вращаемся к станции. Что 
она значит для вас? Какие 
события запомнились 
больше всего? 

— Особенно запомнились | 
пуски блоков, графитовые/Т 
кладки, которыми пришлось 
заниматься. Помнятся заг-
рузки топлива. Помнятся мо-
менты, когда в реакторах на-
чинала рождаться огромная 
энергия. Хотелось бы дожить 
до тех времен, когда в луч-
шую сторону изменится эко-
номическая ситуация и на 
этой площадке пустят энер-
гоблоки. Пускай даже не 
ядерные, а парогазовые. По-
тому что здесь сделано 
очень много. Есть гидротех-
ника, есть мощный узел, на-
зываемый открытым распре-
делительным устройством, с 
линиями электропередачи. 
ОРУ будет существовать 
даже тогда, когда станцию 
снимут с эксплуатации. 

— Верите ли вы в буду-
щее станции, Славутича? 

— Человек всегда дума-
ет о будущем, о будущем 
своих детей. Так хотелосьДо 
бы, чтобы начался хоть ка-
кой-то экономический рост в 
стране. Начнется этот рост 
— будет жить и Славутич. Не 
может быть хорошо в отдель-
но взятом городе, на отдель-
но взятом предприятии. Если 
экономика у нас в упадке, 
какие основания Славутичу 
рассчитывать на лучшее? 
Так просто не может быть. 
Но как только экономика Ук-
раины начнет подниматься 
вверх, первое, что потребу-
ется для нее, — электро-
энергия. Где ее будут брать? 
Тепловые станции практи-
чески выработали свой ре-
сурс. Надеяться на батареи, 
солнечную энергию, на ве-
тер? Тоже нельзя. Остаются 
АЭС. Но и они постепенно 
выработают свой ресурс. Вот 
тогда, может быть, и понадо-
бится потенциал нашего го-
рода, чтобы создать энерге-
тическое предприятие... 

— А пока что коллекти-
ву Чернобыльской станции 
и других предприятий, орга-
низаций города надо сполна 
использовать профессио-
нальный и человеческий по-
тенциал таких людей, как 
наш сегодняшний собесед-
ник, профессионал высшей 
пробы Владимир Александ-
рович Чугунов. 

Виктор К А П У С Т А 
фото Константина 

Д И О Р Д И Е В А 
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СЕНТЯБРЬ 
ПРАЗДНИЧНЫЙ 
В старину у сентября, как и у других месяцев, суще-

ствовало много названий: вересень, хмурень, ревун, рю-
ень, т.е. время осеннего рева оленей, и т.д. И поговорка-
ми и приметами он не беднее других месяцев. Говорили: 
"В сентябре одна ягода — и та горькая рябина", "В сен-
тябре у крестьян полны закрома да карман". Сентябрь — 
пора бабьего лета. По нему предсказывали будущую по-
году: "Бабье лето ненастно — осень сухая. Бабье лето 
красно — осень дурная". Свое название сентябрь берет 
от римского лунно-солнечного календаря. В Древнем Риме 
за начало года принимали месяц, на который приходился 
день весеннего равноденствия. Наступивший год дели-
ли на десять месяцев по 29,5 дня. Сентябрь занимал седь-
мое место, т.к. "септембер" с латинского языка — седь-
мой. До 1700 года, Петровской реформы календаря, с 1 
сентября на Руси начинался новый год. 

В сентябре отмечаются 
следующие праздники: 

10 сентября —День па-
мяти первого древнерусско-
го митрополита Киевского, 
святителя Иллариона 
(1051), духовного наставни-
ка Ярослава Мудрого. 

11 сентября — Усекно-
вение главы Иоанна Пред-
течи, Крестителя Господня. 
День Ивана Постного. Пра-
витель Галилеи Ирод Анти-
па отобрал у родного брата 
Филиппа жену Иродиаду. 
Этот поступок правителя 
резко осудил Иоанн Крести-
тель. Разгневанный Ирод 
велел схватить Иоанна и 
бросить в темницу. Иоанна воз-
ненавидела и Иродиада. Вско-
ре на пиру в честь дня рожде-
ния Ирода вышла танцевать 
его падчерица Саломея. Ее 
танец так понравился правите-
Наи-что он тут же пообещал ис-

ч25_Чнить любое ее желание. По 
наущению матери Саломея по-
просила принести на блюде го-
лову Иоанна. Ирода огорчила 
эта просьба, но, будучи вер-
ным данному слову, он прика-
зал страже принести на пир го-
лову Иоанна, что и было сде-
лано. В этот день нельзя 
пользоваться ножом, а также 
употреблять в пищу все, что 
имеет круглую форму, — кар-
тофель, яблоки, арбузы, капу-
сту, помидоры, а также нельзя 
ничего есть с блюда. Строгий 
пост. В Украине этот день на-
зывают Головосек. 

14 сентября —День памя-
ти Черниговской Гефсиманс-
кой иконы Божией Матери, вве-
ден в 1869 году. 

15 сентября — День памя-
ти кончины преподобных Анто-
ния (1073) и Феодосия (1074) 
г " ов°рских. 

8 сентября —День кончи-
ны благоверного князя Глеба, 
в святом крещении Давида, 
убитого в 1015 году братом его 
Святополком Окаянным, Киев-
ским князем. 

21 сентября — Рождество 
пресвятой Богородицы. Это 
один из двенадцати великих 
праздников, открывающий 
праздничный годовой цикл. 
Берет свое начало в IV веке. 
Сама Богородица Дева Мария 
происходила из богатой семьи: 
ее отец Иоаким — из царского 
рода Иуды, из дома Давида, и 
именно ему было библейское 
пророчество, что у него родит-
ся Мессия. Мать же Марии, 
Анна, происходила из высоко-
го рода священников и вела 
свою родословную от колена 
Левиного и дома Аарона. Жили 
родители Богородицы в Наза-
рете древней Иудеи. Долго 
была бездетной Анна, считали, 
что это наказание им за грехи 
иудеев перед Богом. Молясь и 
прося Бога дать им ребенка, 
Иоаким пришел в храм. Он хо-
тел принести жертву Всевыш-
нему, но первосвященник не 
принял этой жертвы. Тогда 
расстроенный Иоаким вернул-
ся в дом, лег в постель и дал 
обет, что не встанет, пока Бог 
не услышит его молитвы. Анна 
плакала и молилась. Вскоре 
появился ангел и сообщил ей, 
что у нее родится дочь и имя 
ей будет Мария, т.е. печаль-
ная. Через нее будет дано спа-
сение миру. То же самое сооб- Вячеслав ГРУЗДЕВ"]1 ^ 

щение от ангела получил и 
Иоаким. Вскоре Анна родила 
девочку, и назвали ее Марией. 
В народе этот день считается 
Второй Пречистой, или Малой 
Пречистой, против Большой 
Пречистой — Успения Богоро-
дицы. В день Малой Пречис-
той в Украине идут обильные 
дожди. 

22 сентября — День обре-
тения и перенесения мощей 
святого Феодосия, архиепис-
копа Черниговского в 1896 
году. 

27 сентября — Воздвиже-
ние Честного и Животворяще-
го Креста Господня. Это один 
из самых старых христианских 
праздников, начал отмечаться 
еще в IV веке. По обычаю ев-
реев, казненных через распя-
тие хоронили в братской моги-
ле вместе с крестом. Крест 
Христа был захоронен в моги-
ле разбойников на кладбище 
Голгофском, недалеко от 
Иерусалима. В начале II века 
император Адриан приказал 
уничтожить все следы иудейс-
ких и христианских памятни-
ков. Разрыли кладбище, засы-
пали Святую пещеру, где был 
похоронен Христос, и постави-
ли храм Венеры. Но в 326 году 
80-летняя мать императора 
Константина Елена в Иеруса-
лиме находит Святой крест. 
Его воздвигают на Голгофе, а 
на месте, где был обретен 
крест, построили храм. Освя-
щен он был 26 сентября 335 
года, а 27 сентября стало праз-
дничным днем. 

30 сентября —День Веры, 
Надежды, Любови и матери их 
Софьи. Святые мученицы 
жили во II веке во времена им-
ператора Адриана. Софья 
была вдовой-христианкой и 
воспитывала трех дочерей: 
Веру — 12-ти, Надежду — 10-
ти, и Любовь — 9-ти лет. Так 
их назвала мать в честь основ-
ных христианских девизов. 
Она научила их молиться Богу, 
читать священные книги. Об 
этом узнал Адриан и приказал 
им отречься от своего Бога и 
перейти в язычество. Ни мать, 
ни дочери не отреклись. Их 
стали бить, но они и это выдер-
жали. Тогда Адриан приказал 
отрубить головы маленьким 
девочкам, а мать оставил в жи-
вых, чтобы она видела муче-
ния дочерей. Через три дня на 
могиле своих дочерей от горя 
умерла и Софья. Произошло 
это в 137 году. В VIII веке их 
мощи были перенесены в Эль-
зас (Франция), в храм Эшо, где 
хранятся и поныне. ^ 

ЕКОЛОГІЧНЕ ІНФОРМУВАННЯ 
В УКРАЇНІ 3 ТОЧКИ ЗОРУ 

ГРОМАДСЬКОСТІ 
(Початок у № 33) 

"Многие организации не 
хотят предоставлять инфор-
мацию вообще или требуют 
за нее оплаты" (ГАЛИЦКАЯ 
Анна, председатель эколо-
гического центра "Дельта", 
Вилково Килийского района 
Одесской области); 

"Немає доступу до всієї 
інформації про діяльність тих 
чи інших підприємств, 
керівництво яких має змогу 
приховати свої екологічні 
правопорушення. На вимоги 
громадського інспектора мо-
жуть не реагувати або пода-
вати завуальовану інфор-
мацію" (ПРИХОДЬКО Віктор 
Іванович, Буковинський еко-
пого-духовний центр "Водо-
грай", с. Банилів-Підгірний 
Сторожинецького р-ну 
Чернівецької області); 

"Хочемо відзначити, що 
велика кількість керівників 
підприємств, що сплачують 
збір за забруднення, не 
володіють інформацією сто-
совно можливостей викорис-
тання фондів" (ГОНЧАРУК 
Вадим, організація "ІНТЕР-
ЕКО", Вінниця); 

"До законів видається низ-
ка інструкцій, які не завжди 
доступні до широкого загалу, 
тим самим провокуючи 
природокористувачів на дії, 
не узгоджені з існуючим зако-
нодавством, а у більшості 
випадків, на певну безді-
яльність у зв'язку з відсут-
ністю відповідної інформа-
ційної бази, адже далеко не 
всі нині можуть дозволити 
собі вихід в Інтернет тощо. 

Цікавий факт прийняття 
постанови уряду України 
стосовно звільнення від опо-
даткування на додану 
вартість діяльності, що по-
в'язана зі збиранням та 
заготівлею макулатури, скля-
ного бою, гумових шин, тек-
стильних та ряду інших 
відходів. Звільненню від опо-
даткування підлягають і до-
ходи. Інформованість щодо 
даної постанови надто обме-
жена, тому не зафіксовано 
значного зростання підпри-
ємств, які обрали подібний 
вид діяльності" (БЄЛЯЄВА 
Світлана Станіславівна, 

голова Черкаської ОО ВЕЛ); 
"Громадськість недостатньо 

бере участь у вирішенні 
екологічно важливих питань че-
рез недостатню поінформо-
ваність населення. Наша 
організація не має інформації 
щодо такого заходу, як кон-
ференція міністрів довкілля 
Європи" (ІВКО Сергій Олексан-
дрович, Токмацька районна ди-
тяча екологічна організація 
"Спілка друзів природи", Токмак 
Запорізької обл.); 

"Про програму дій ГЕО з 
підготовки 5-ї конференції мініс-
трів "Довкілля для Європи" (Київ 
- 2002) досі відомо, мабуть, лише 
керівникам республіканських 
органів і громадських екоформу-
вань" (ЯЦЕНКО Микола Павло-
вич, журналіст, Канівська 
міськрайонна організація УТОП, 
Черкаська область); 

"У 1998 р. ВРУ ратифікувала 
Оргуську конвенцію. Однак на 
місцях чимало керівників 
різного рангу про це і не знають" 
(ОСТАПЕЦЬ Михайло Гоигоро-
вич, депутат Самбірської 
міської ради, Самбірська 
міськрайонна організація УТОП 
Львівської області); 

"Широкие слои населения с 
Орхусской конвенцией по-пре-
жнему не знакомы и не знают 
своих прав в соответствии с 
ней" (ГРАНКИНА Виктория 
Викторовна, Донецкое област-
ное отделение Всекраинского 
детского объединения 
"Екологічна варта"). 

Останні констатації є дуже 
красномовними. Якщо до насе-
лення за два роки з моменту ра-
тифікації Конвенції ще не дове-
дена інформація про неї і про 
права на екологічну інформацію, 
з Оргуською конвенцією пов'я-
зані, то чи бажає влада викону-
вати цю Конвенцію взагалі? 

4 . ВІДСУТНІСТЬ 
М Е Х А Н І З М І В 

З Д І Й С Н Е Н Н Я П Р А В А 
Н А І Н Ф О Р М А Ц І Ю 

Цю причину проблем з еко-
логічним інформуванням бага-
то учасників Конференції вва-
жають основною. Зокрема, це 
відзначають пані Ірина ПОПО-
ВА (к.т.н., голова правління 
Харківської обласної громадсь-

кої організації "Незалежне 
агентство екологічної інфор-
мацї"), пані Лідія МИРОШНИ-
ЧЕНКО (Еколого-культурний 
центр "Бахмат", Артемівськ 
Донецької області), пані Леся 
ГАЙДУК, екологічне товари-
ство Тіотур"(Яремче Івано-
Франківської області) та інші 
колеги; 

"Відсутній механізм доступу 
до інформації" (НЕСТЕРЕНКО 
Микола Петрович, заступник 
голови Українського товари-
ства охорони природи); 

"В Україні існує базове 
екологічне законодавство, яке 
декларує доступ громадськості 
до інформації та право на без-
печне довкілля, але немає 
механізмів його реалізації. 
Необхідно розробити механізми, 
завдяки яким громадськість 
мала би змогу дотримувати 
інформацію, від якої залежить 
безпечне життя населення" 
(КОРСУНСЬКА Ірина Георгїівна, 
Харківська міська екологічна 
громадська організація "МАМА-
86-Харків"), 

"Недоліки — інертність реа-
гування державних структур на 
запити та пропозиції громадсь-
кості, відсутність чітких, фіксова-
них механізмів взаємодії" (ГАР-
ДАШУК Т.В., "Зелена Україна"); 

"Виробити механізм інфор-
мування всієї громадськості, 
особливо екоНУО по всій Україні" 
(СОПОЛЄВА Ніна Миколаївна, 
молодіжне екологічне об'єднан-
ня "ГЕЯ", Севастополь). 

Проте громадськість не пе-
ребуває в пасивному очікуванні, 
а має конкретні пропозиції. 
Більшість з них, які розраховані 
на довгостроковий ефект та зас-
воєння принципів сталого роз-
витку, стосуються питань еколо-
гічної освіти. Ті, що стосуються 
поточного інформування широ-
ких верств населення з широко-
го кола питань, пов'язані з робо-
тою засобів масової інформації. 
Є також чимало інших пропо-
зицій стосовно механізмів інфор-
мування. 

5 . П Р О П О З И Ц І Ї 
Щ О Д О Р О З В И Т К У 

Е К О Л О Г І Ч Н О Ї 
О С В І Т И В У К Р А Ї Н І 

"Вважаємо, що потрібна 

докорінна зміна екологічного 
виховання в школах й 
позашкільних закладах, щоб 
екологія займала одне із 
провідних місць" (ЗІНЧЕНКО 
Любов Михайлівна, гро-
мадська організація "Зеле-
ний світ", Дубно Рівненської 
області (ЗС-К)); 

"Можна було б розробити 
єдину програму екологічного 
лікбезу і відповідного вихован-
ня дітей молодшого віку на 
перше десятиріччя" (ШАФ-
РАН Леонід Мойсейович, Го-
ловуючий громадської ради 
при управлінні екології і при-
родних ресурсів в Одеській 
області, д.м.н., проф., чл,-
кор. УЕАН)\ 

"1) Введение нового учеб-
ного предмета "Основы эколо-
гии" в средние школы Украины; 

2) создать Всеукраинский 
экологический всеобуч" 
(ПРЫНЬ Виталий Михайло-
вич, эколого-краеведческий 
клуб "Горизонт"при Сватов-
ском районном объединении 
краеведов, Луганская об-
ласть); 

"Діяльність "Паростку" 
спільно з педагогічною 
громадськістю направлена на 
розробку обласної моделі 
екологічної освіти і виховання" 
(ЯКОВЛЄВ Володимир 
Афанасійович, Луганське 
відділення Всеукраїнського 
благодійного фонду "Паро-
сток"); 

"На местном уровне прак-
тически не оказывается под-
держки в развитии экологи-
ческого образования населе-
ния и особенно детей.Отсут-
ствуют законодательные и 
экономические механизмы 
обеспечивающие реальное 
внедрение и развитие экооб-
разования в школах и во вне-
школьных учреждениях. 

Уже более четырех лет об-
суждается Концепция эколо-
гического образования в Ук-
раине и до настоящего време-
ни еще не принята" (АГЕЙКИ-
НА Римма Викторовна, Реги-
ональный центр экологичес-
кого просвещения "ЭкоДон-
басс", Горловка Донецкой об-
ласти); 

(Далі буде) 

СЕГОДНЯ - МЕЧТА, 
А ЗАВТРА - РЕАЛЬНОСТЬ 

Мы уже рассказывали в 
"Новостях" о тепличном 

хозяйстве, расположен-
ном в Славутиче, кото-

рым руководит замести-
тель начальника службы 

административно-
хозяйственного обеспече-

ния ЧАЭС В.И.ЗАДЕРЕЙ. 
Здесь работают 11 

человек. Напомним, что в 
теплицах площадью 62 

сотки выращивают 
огурцы и томаты 

нескольких сортов. 
В теплице продолжается 

уборка урожая. Сейчас Влади-
мир Иванович подводит пред-
варительные итоги. Общее ко-
личество собранной продук-
ции составляет 24,6 тысячи 
килограммов (в прошлом году 
7 тысяч). Из них 8 тысяч кило-
граммов — томаты. К концу 
сезона коллектив надеется 
собрать запланированных 30 
тонн овощей. Уже реализова-
но продукции на сумму почти 
100 тысяч гривен. Так как хо-
зяйство не является торгую-
щей организацией, реализа-
ция производится через отдел 

рабочего снабжения. От перво-
го урожая, который собран в ап-
реле, до сегодняшнего цены 
колебались. В среднем сто-
имость огурцов составляет 1,99 
гривни, томатов — 3,11 гривни 
за 1 килограмм. 

Владимир Иванович считает, 
что коллектив с поставленной 
задачей справляется удовлетво-
рительно. Но есть немало ре-
зервов: если бы большой объем 
работ коллектив смог выполнить 
в более сжатые сроки, то можно 
было бы начать сбор урожая го-
раздо раньше. Задержались с 
высадкой рассады минимум на 
месяц. Это привело к тому, что 
пик уборки продукции пришелся 
на май, когда пошли перегревы 
в теплице. Но, как говорится, на 
ошибках учатся. 

Владимир Иванович побы-
вал во многих тепличных хозяй-
ствах Украины. Лучшее из того, 
что увидел, старается внедрить 
у себя. Только один пример. 
Передовое тепличное хозяй-
ство, расположенное недалеко 
от Киева, занимает гектар пло-
щади. В технологию вкладыва-
ет 100 тысяч долларов. С одно-

го квадратного метра собирает 
40 килограммов продукции. 

—У нас же эта цифра пока 
что ниже. Но зато есть большой 
плюс, — подчеркивает Влади-
мир Иванович, — наш томат по 
вкусовым качествам лучший, 
пожалуй, во всей Украине. 

Убедиться в этом несложно: 
достаточно попробовать славу-
тичские помидоры самому. 

Площадь, которая сегодня 
задействована, вполне может 
обеспечить ранними овощами 
жителей города, — отмечает 
Владимир Иванович. — Нужно 
работать над усовершенствова-
нием технологии выращивания, 
чтобы урожай могли собирать 
намного больший. 

А что делать с остальными, 
не введенными в эксплуатацию, 
площадями? В.Задерей по это-
му поводу имеет свои предложе-
ния. Но о них он пока не гово-
рит, дабы не сглазить. 

Многие люди обращаются в 
хозяйство с просьбой принять на 
работу. Всем желающим хозяин 
теплиц объясняет, что прежде, 
чем решиться на такой шаг, нуж-
но прийти и изучить условия тру-

да. Не все так просто, как ка-
жется на первый взгляд. Здесь 
есть свои определенные труд-
ности. В большую жару, напри-
мер, люди работают с 6 утра, і 
так как после 12 часов в теп- I 
лице находиться просто не-
возможно — температура пре-
вышает 50 градусов. 

Руководитель тепличного , 
хозяйства своим коллективом 
доволен. Нарушений дисцип-
лины практически нет. Везде 
порядок. Все растения ухоже-
ны. Люди трудятся самоот-
верженно и с самоотдачей, с 
большим пониманием того, 
что работают на конечный 
результат. А Владимир Ива-
нович в свою очередь делает I 
все, чтобы они от работы по-
лучали удовлетворение. 

Есть у Задерея заветная | 
мечта — создать хорошую I 
производственную фирму, і 
чтобы жители города всегда 
имели к столу свежие овощи. 
Для этого есть возможности, ; 
понимание и поддержка лю 
дей. Для этого есть умелый 
организатор и крепкий хозяин. | 

Татьяна Б А Б И Ч 


